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röviden 
Gyermek-
tragédia 

Soltszentimre (MTI) 
Halálos gyermekbaleset 

történt szombaton fél 12 táj-
ban Soltszentimrén: egy más-
fél éves kislányt gázolt el egy 
gépkocsi. A község határában 
egy földes úton állt meg a Fa-
mili Frosst gépkocsija. A 
gyermek kísérője, egy hely-
béli asszony három rábízott 
kis unokájával jégkrémet vá-
sárolt a kocsinál. Miközben a 
nagymama válogatott a fa-
gyasztott termékekben, az ap-
róságok elmászkáltak mellő-
le. Amikor a jármű továbbin-
dult a gépkocsi vezetője nem 
vette észre, hogy a másfél 
éves kislány a jobb kerék elé 
került és keresztül hajtott raj-
ta. A kislány azonnal életét 
vesztette. 

Égett a barcsi 
ösborókás 

Barcs (MTI) 
Kigyulladt a barcsi ösbo-

rókás, a lángok 5 kilométer 
hosszan esetenként 100 méter 
szélességben, felbecsülhetet-
len kárt okoztak a Duna-Drá-
va Nemzeti Park területén lé-
vő erdőben szombaton. 

Halálos 
zuhanás 

Budapest (MTI) 
Eddig tisztázatlan körül-

mények között zuhant le egy 
45 év körüli férfi a Gellért-
hegyről a Szabadság híd kör-
nyékén, a tragédia vasárnap 
kora délután történt. Az el-
sődleges megállapítás szerint 
a férfi önszántából ugrott le a 
hegyről. 

Állatkerti 
fákaharapás 

Budapest (MTI) 
Megharapta a gondozóját 

egy fóka vasárnap déltájban a 
Fővárosi Állat- és Növény-
kertben, a fiatalembert a 
mentők az Uzsoki utcai kór-
házba szállították. A férfi az 
egyik karján és lábán sérült 
meg, sebesüléseit kórházban 
kell összevarrni, szerencsére 
nem vesztett jelentős mennyi-
ségű vért. A baleset a naponta 
szokásos fókabemutató végén 
történt. Az ápoló éppen kifelé 
tartott a kifutóból, amikor a 
kaliforniai oroszlánfóka há-
tulról elkapta a bokáját és be-
rántotta a medencébe. 

Javaslat az egyetemi testnevelés egységesítéséről 

Kötelezd gyakorlatok 

venniük a 
a Szegedi 
gyetemen, 

A jövő-
ben négy 
f é l é v e n 
keresz tü l 
lesz kőte-
lező test-
n e v e l é s 
órákat fel-

hallgatóknak 
Tudománye-
Egyebek mel-

lett ezt tartalmazza az a 
javaslat, amely a köz-
ponti testnevelési tan-
szék létrehozásának fel-
tételeiről kész í tettek . 
Egyes vélemények sze-
rint tartani lehet attól, 
hogy a sportlétesítmé-
nyeknek majdan helyet 
adó Kossuth laktanyá-
ban alkalmazott műsza-
ki megoldások korsze-
rűségben elmaradnak a 
tervezettől. 

Javaslat már készült, de 
döntés még nem született ar-
ról, milyen feltételekkel in-
dítsák el az egységes testne-
velési és sportrekreációs 
programokat a tízkarú Sze-
gedi Tudományegyetemen. 
Az első lépéseket megtették: 
a központi testnevelési tan-
szék felállításáról már hatá-
rozott az egyetemi tanács, és 
a megalakulása után a straté-
giai kérdésekben illetékes 
sport és rekreációs bizottság 
elnökét is megválasztották 
dr. Mészáros Tamás orvos-
professzor személyében. A 
részletekről, így például a 
tanszék oktatóinak létszámá-
ról, működésének forrásai-
ról, vagy az egyetemi és vá-
rosi sportélet kapcsolatairól 
már születtek elképzelések 
az egységes testnevelési 
képzés bevezetését három-
négy év óta előkészítő bi-
zottságban, ezek megvalósí-
tása azonban csak az integ-
ráció egyéves átmeneti idő-
szakán túl várható. A karok 
és a hallgatói önkormányzat 
képviselőinek véleményét 
már kikérték arról, hogy a 
jövőben négy féléven ke-
resztül legyen kötelező test-
nevelés órákat felvenniük a 
hallgatóknak. - A hagyomá-
nyos testnevelés ideje lejárt, 
és az elképzelések szerint a 
diákok széles palettáról vá-
lasztanának az érdeklődé-
süknek megfelelő sportágat. 
Ez nem teljesen új gondolat, 
hiszen a hagyományos kur-
zusok mellett eddig is hir-

A felszámolás előtt álló Ady téri sporttelep. A jelenleginél korszerűbb, 
új létesítményekhez jelenleg nincs elég pénz. (Fotó: Schmidt Andrea) 

dettünk meg úszást, jógát, 
karatét, teniszt vagy korcso-
lyázást - avat be a részletek-
be Szabó József, az egyelőre 
csak volt JATE négy karát 
magában foglaló központi 
testnevelési tanszék vezető-
je. A koncepció nem érinti a 
testnevelő tanár szakos kép-
zést, mert azt a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskolai kar a 
továbbiakban is önállóan 
végzi. 

A tervek szerint szeptem-
berben vitatják meg az egye-
tem költségvetési bizottságá-
nak ülésén azt, milyen anya-
gi forrásokból biztosítható a 
teljesen egységes tanszék 
működése, illetve felszerelt-
sége. Szabó József szerint az 
is eldöntésre vár, hogy fenn-
maradjanak-e az eddigi 
egyetemi sportegyesületek, 
vagy a Szegedi Tudomány-
egyetemet egyetlen egyesü-
let képviselje. Mivel Szeged 
élsportjában, főleg kosárlab-
dában és vízilabdában több 
hallgató is játszik, ezért az 
egyetem és a városi önkor-
mányzat vezetésének egyez-
tetésére is szükség van. 

Az egyetem leendő köz-
ponti testnevelési tanszéké-
nek helyet adó Kossuth lak-

tanya területén az Ady téri 
sporttelepnél korszerűbb és 
több diák befogadására al-
kalmas sportcentrumot kí-
vánnak kialakítani. A koráb-
ban tervezett beruházási tá-
mogatás azonban az évek 
során egyre csökkent, így 
Szabó József már egyáltalán 
nem bízik abban, hogy az 
építkezés minőségi változást 
fog hozni. - Úgy tűnik, a 
rendelkezésre álló pénz csu-
pán az Ady térre emlékezte-
tő sportközpont létrehozásá-
hoz elegendő, pedig az okta-
tás feltételei mellett magas 
színvonalú sportlétesítmé-
nyeket is kell teremteni ah-
hoz, hogy az egyetem képes 
legyen megtartani diákjait -
véli a tanszékvezető. Az en-
nek az elképzelésnek megfe-
lelő sportcentrum kialakítása 
Szabó József szerint akár há-
romszor annyiba, mintegy 
500 millió forintba kerülne, 
mint a jelenleg rendelkezés-
re álló összeg. 

A mostani tervek alapján 
rendbe hozzák és öltözőkkel 
bővítik ki a tornatermet, a 
tiszti és legénységi étkezdét 
zenés kondicionáló teremmé 
alakítják át, két épületben a 
szabadtéri pályák öltözői és 

a központi testnevelési tan-
szék kapna helyet. Több sza-
badtéri pályát hoznak létre, 
mint az Ady téren, viszont 
azok köré nem terveznek fu-
tópályát, hanem a közeli To-
polya sori sporttelep 300 
méteres futópályáját hasz-
nálhatják a hallgatók. - A 
gondot abban látom, hogy a 
tanulmányi és információs 
központ számára kiszemelt 
Ady térről történő kiköltözé-
sig nem készül el teljesen az 
új sportkomplexum. Attól is 
félünk, hogy a létesítmények 
műszaki megoldásait tekint-
ve nem az eredeti elképzelé-
sek valósulnak meg. Ha a 
pályákat műanyag helyett bi-
tumennel borítják be, ha 
nem úgy alakítják ki azokat, 
hogy később könnyűszerke-
zetes megoldással befedhe-
tők legyenek, ha a vízhasz-
nálat terén nem a legtakaré-
kosabb megoldást alkalmaz-
zák, akkor nem teremtünk 
korszerű feltételeket, ami a 
hatékony és költségkímélő 
működtetést is hátrányosan 
befolyásolja - véli a tan-
székvezető, aki szerint a ter-
vek azért még sokat változ-
hatnak. 

Hegedűs Szabolcs 

Gyors je lentések és 
makrogazdasági hírek, 
valamint az ezekhez fű-
zött várakozások moz-
gatták a Budapesti Érték-
tőzsdén az árakat az el-
múlt héten. A BUX-index 
(több napon 10 milliárd 
forint feletti) összforga-
lom mellett végül is 126 
pontos, azaz másfél szá-
zalékos csökkenéssel zár-
ta az elmúlt hetet. 

Az index leginkább a kosár-
ban 25 százalékos részt képvi-
selő Matáv folyamatos csökke-
nése, valamint a másik két 
blue chip, a Mol és az OTP 
stagnálása miatt maradt előző 
heti szintje alatt. Mindhárom 
részvény árfolyamát a héten 
megjelenő, várhatóan nem iga-
zán jó gyorsjelentéseik tartják 
bizonytalanságban. A többi 
részvény - legalábbis a hét 
nagy részében - dicséretesen 
teljesített. A növekedésből a 
vegyipari és a gyógyszerpapí-
rok vettek ki leginkább részü-
ket. A TVK-t minden idők leg-
sikeresebb fél éve (12,4 milli-
árd forint nyereség), a Borsod-

Matáv-bet l i a tőzsdén 
chemet pedig egy nagybefekte-
tő vételi megbízásai emelték 
az egy hónappal ezelőtti, 3600 
és 10 000 fölötti szintre, bár a 
végén mindkét árfolyam kissé 
megnyugodott. A várakozáso-
kat 13 százalékkal meghaladó 
Egis-eredmény már előző hé-
ten beépült az árfolyamba. 
Szárnyalt viszont a Richter, 
egy konkurensével folytatott 
per számára kedvező, újabb 
amerikai piaccal kecsegtető hí-
rére. Hét közben a Synergon 
árfolyama előbb csökkent, 
egészen 1700 forintig, majd si-
került 1850-ig erősödnie. A 
másik IT-részvény, a Graphi-
soft előbb 5000 fölé emelke-
dett, majd a csütörtökön meg-
jelent, visszafogott eredmény 
hatására 4650-on zárta a hetet. 
A javuló Nabi-eredmény ellen-
ére nem nőtt a buszpapír ára a 
kompozit buszokkal kapcsola-
tos bizonytalanságok miatt. A 
másik gépipari papír, a Rába a 
héten meglepően jól teljesített, 
vélhetőleg az első félévi pozi-
tív eredményvárakozások mi-

Értékpapír előző heti heti változás 
zaroar zaroar % 

MATÁV 1886 1719 -8,85 
OTP 15 345 15 200 -0,94 
MOL 3815 3815 0,00 
Richter 13 950 14 650 5,02 
Borsodchem 8670 9695 11,82 
TVK 3305 3425 3,63 
Égis 13 000 12 800 -1,54 
Démász 14 250 13 200 - 7 ^ 7 
Pick 8600 8300 -3,49 
Antenna 6610 6800 2,87 
Rába 2100 2200 4,76 
Synergon 1890 1850 -2,12 
NABI 5850 5785 -1,11 

BUX 8344,40 8217,58 -1,52 

att. Régiónk egyik papírja, a 
Pick első féléve 22 százalékkal 
sikerült jobbnak a bázisnál. Az 

eredménynövekedés alapja az 
anyavállalatnál és a Herz Rt.-
nél a költségek kedvezőbb ala-

( Í n z o r 
Értékpapír Rt. Szeged 

C I B Értékpapír Rt. szerződéses partnere 
Iroda: Nemestakács u. 12/A. Tel . : 486-240 

„Befektetni pedig szükséges -
- mozgásban a CENZOR" 

kulása, míg a Ringa Rt.-nél és 
a Szegedi Paprika Rt.-nél az 
árbevétel jelentősebb növeke-
dése. Mindemellett jelentősen 
nőtt a cég távol-keleti exportja. 
Közvetve hathat a tőzsdére a 
K&H bank és az ABN Amro 
Bank fúziós bejelentése, ami 
az OTP-t vélhetőleg nagyobb 
aktivitásra fogja serkenteni az 
akvizíciós piacon. 

A magyarországi makro-
gazdasági hírek közül a hét 
eleji MNB kéthetes betéti ka-
matának negyed százalékos 
csökkenése pozitívan, míg a 
pénteken napvilágra hozott jú-
liusi inflációnövekedés negatí-
van hatott az árfolyamokra, 
ami adott napon belül jól ki-
mutatható volt. Az USA-ban 
megjelent legújabb makroada-
tok alapján nőtt az USA terme-
lékenysége és kiskereskedelmi 
forgalma. Többek között vél-
hetőleg ennek köszönhető, 
hogy az elemzők az augusztus 
19-én esedékes FED-ülésen 
nem számítanak kamatemelés-
re. Mindezek eredményekép-
pen a Dow Jones újra 11 000 
fölött zárt. 

Gedei Tibor 

múlt 

Nyílt tengeren 
jjraim, ne gyerekeskedjünk. Figyelmeztetem önöket: 
LJ nem kiálthatjuk mindhárman egyszerre, hogy 
„együnk meg valakit". Ebben a helyzetben egyikünknek 
azt kell mondania: „kérem, tessék, parancsoljanak" -
mondja „a Kövér" Slawomir Mrozek színművének ele-
jén. 

A minap a könyvtárban levettem a polcról ezt a drá-
makötetet, melyet annak idején a fülszöveg alapján ko-
médiaként kezdtem olvasni. Három hajótörött egy tuta-
jon, mindhárman öltönyben, nyakkendőben. Következe-
tesen magázzák egymást, egészen a végkifejletig. Mellet-
tük a bőrönd, amelyből, úgy tudják, épp elfogyott a kon-
zerv, a borsós borjúhús. Ezen a ponton kezdődik a mű. 
Annak idején nem kellett nagy lelemény ahhoz, hogy az 
olvasók rájöjjenek, mit akart mondani az író, politikai-
lag. A Kövér és a Középső meg akarja enni a Kicsit, de 
olyan körülmények között, hogy a Kicsi ne akarjon véde-
kezni. Mivel nem kedvelik a diktatúrát, ezért csakis a de-
mokrácia keretei között képzelik el a döntést. Választási 
kampányt tartanak, szónokolnak a tutajon, és végül 
meggyőzik a Kicsit, hogy fel kell áldoznia magát „a kö-
zösség érdekében". Engem első olvasásra is elszomorított 
ez a történet, mely a jelek szerint nem csak egyfajta világ-
rend kritikája akart lenni. Mrozek talán azt gondolta írás 
közben, lesz olyan idő, amikor a darabot valóban nem 
diktatórikus, hanem demokratikus országban nézik, ahol 
a kicsik meggyőzése kicsit hosszabb ideig tart, a nézők 
mégis tudni fogják, miről van szó, és nem unatkoznak. 
(Gondolta a fene, mondhatná most talán az író.) Mond-
juk egy olyan országban, ahol a három közül a legkisebb 
kormánypárt elnökének sajtónyilatkozatban hozzák tud-
tára, végzetes hibát követ el, ha inkább a Békejobb nevű 
tömörüléssel, külön úton indul a következő választáso-
kon, s nem a két jelenlegi partnerrel. És ahol egy négy 
évvel ezelőtti, már akkor is alaposan megkritizált törvény 
értelmében a kórházi ágyak számának csökkentésére ké-
szülnek, miközben olvasni lehet azt az ellenszenvesen 
megfogalmazott féligazságot is, hogy a nép „Európa 
egyik legbetegebb nemzete", és hogy itt mégis kevesebbet 
fordítanak az egészségügyre, mint a nyugati országok-
ban. A jelenlegi dramaturgia szerint a kórházak fenntar-
tói és vezetői minden megyében összeülnek, és eldöntik 
közösen, hol, mennyivel fog csökkenni az ágyak száma. 
Ha azonban nem egyeznek meg, a minisztérium dönt. 
\jégy évvel ezelőtt, amikor a makói kórház bezárásá-

1Y nak hírére tüntetést szerveztek a makói térség ön-
kormányzatai és a helyi - akkor - ellenzéki pártok, civil 
szervezetek, akadt olyan politikus, aki gúnyosan a szemé-
re vetette a térség kormánypárti országgyűlési képviselő-
jének, hogy nem cselekszik etikusan, ha átveszi a makói 
tiltakozók nyilatkozatát. Hiszen az ő kormánya rombolja 
itt az értékeket, jobban tenné, ha most a háttérben marad-
na, és az utcára se lépne ki. A tiltakozás sikerrel járt, a 
kórházat nem zárták be, sőt, még ugyanaz a kormány el is 
fogadta a rekonstrukcióra vonatkozó pályázatot. A követ-
kező kormány azonban áthúzta azt a listát, amelyen nyerő 
helyzetben volt a makói pályázat. A sokat szidott törvényt 
viszont, mely az ágyszámok vizsgálatát és szükség szerinti 
leépítését írta elő, nem változtatta meg. És most, amikor 
Csongrád megyében elkezdődött, illetve, már félbe is ma-
radt az egyeztetés arról, hol, mennyi ágyat kellene csök-
kenteni, Makón a jelenlegi kormánypárti országgyűlési 
képviselő, akire tényleg nem lehet azt mondani, hogy nem 
csinált semmit e két év alatt, mert rendszeresen felszólalt 
a helyiek érdekében, és tett is értük, olyasmit mondott egy 
lakossági fórumon, hogy a kórház ügyében lehet, hogy 
nem úgy alakulnak a dolgok, ahogyan ő szeretné. Am ő 
most is mindent megtesz; beszélt pártja elnökével, aki 
megígérte, hogy képviselni fogja a makói kórház ügyét a 
kormány ülésén. De vajon mi okból kerül a kormányülés 
napirendjére a makói kórház? Hát a pályázat miatt; s a 
kórházigazgató tudomása szerint szó sincs arról, hogy 
megint szóba került volna a bezárás. A szomszédos nagy-
város szintén kormánypárti országgyűlési képviselője 
ugyanakkor nemrég azt mondta egy makóinak, hogy ne is 
haragudjon, de beláthatja, egy ilyen kicsi, technikailag 
nem túl jól felszerelt intézményt hosszú távon, ugye, nem 
lehet megtartani... Nem derült ki semmi, legföljebb az, 
hogy a jelek szerint a kormányok, függetlenül attól, hogy 
jobb- vagy baloldaliak, ha leépítésről van szó, egyformán 
gondolkodnak, és a mostani képviselők - azokkal együtt, 
akiket képviselnek - gyakran ugyanolyan kiszolgáltatott 
helyzetben vannak, mint elődeik. Mi a garancia arra, 
hogy az ágyszámleépítést nem egy-egy kórház bezárásával 
fogják végül megoldani? Mert ez sajnos hihető is ma, 
amikor a hírek alapján nem tudja, és a múlt héten sem 
tudta eldönteni az ember, hogy valóban korrupt, olajos 
kezű emberek alkotják a politikai elitet, vagy a még cif-
rább történet az igaz: egy másik ország titkosszolgálatá-
nak lejárató manővere ez az egész. 

M rozek drámáját egyébként Makón is ismerik: a Pá-
ger Antal Stúdió eljátszotta néhány éve a Hagyma-

házban. A darab úgy ér véget, hogy a Kicsi, beleegyezve 
az elkerülhetetlenbe, lázasan szónokol, a Kövér megha-
tottságot színlelve hallgatja, a Középső pedig, miután me-
gélezte a kést, a bőrönd alján, a sót keresve talál még egy 
borsós borjúhúst. Megmondja a Kövérnek, hogy ő in-
kább mégis ezt enné. A Kövér azonban leinti, és a Kicsire 
mutatva azt mondja: „Nem látja, hogy már boldog?" 
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